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DOSTOJANSTVO 
NEPOKOPANIM

Predstavniki Civilne družbe za pravično 
Slovenijo so v petek, 30 januarja, tudi uradno 
odposlali celotno gradivo nominacijskega pisma 
Nobelovemu odboru v Oslo. Pismu, ki je opre-

mljeno s podpisi predlagateljev s prvopodpisanim 
nekdanjim predsednikom Ustavnega sodišča 
Lovrom Šturmom, so priložili slikovno gradivo in 
dokumentarni film Pedro Opeka - dober prija-
telj. Odločitev o imenovanju bo znana v severni 
jeseni.

Pobudniki so na predstavitvi imenovanja 
povedali, da je letošnji predlog podprt predvsem 
z uglednimi imeni iz akademske sfere za razliko 
od prejšnjega predloga, ki je imel bolj politične 
podpornike. Jože Možina je v imenu Civilne 
družbe za pravično Slovenijo izpostavil, da so 
prepričani, da imajo v Pedru Opeki najboljšega 
kandidata za Nobelovo nagrado za mir v Slove-
niji, morda na svetu. Opeka po besedah Možine 
namreč vrača ljudem človeško dostojanstvo in 
kaže model socialne vključenosti za cel svet.

Misijonar Pedro Opeka se je zahvalil za 
ponoven predlog za Nobelovo nagrado za mir. 
»Vsi, ki delamo na humanitarnem področju, 
delamo iz ljubezni, vere in globokega prepri-
čanja, da je to naša humana dolžnost. Tako 
bomo tudi delali naprej, tudi če ni priznanj!« je 
zapisal v pismu Civilni družbi za pravično Slove-
nijo.

»Brez dvoma nam lahko tako priznanje 

veliko pomaga - da bi bili še bolj učinkoviti pri 
delu za reveže, ki tako počasi napreduje. Ker pa 
je veliko dobrih ljudi na svetu, ki tvegajo v delu 
za sočloveka, za bližnjega, za reveže, za izkori-

ščene otroke, vem, da je skoraj nemo-
goče dobiti to nagrado,« je zapisal, 
potem ko je nevladna organizacija 
Zavod za oživitev civilne družbe letos 
znova pripravila postopek za imeno-
vanje tega slovenskega misijonarja na 
Madagaskarju in njegovega združenja 
Akamasoa za Nobelovo nagrado za mir 
za leto 2015.

Opeka izraža prepričanje, da je vse, 
ki delujejo za boljši in pravičnejši svet, 
tja postavila Božja previdnost. Misijonar 
izpostavlja, da mora biti jasen cilj vsega 
človeštva medsebojna pomoč, spošto-
vanje, poslušanje, saj bomo po tej poti 

lahko postavili temelje novega sveta za življenje 
v svetu miru, brez nasilja in sovraštva. Zaveda 
se, da je to načrt, ki bo lahko trajal več stoletij, 
vendar je to edina pot za skupno prihodnost.

O življenju 
s k u p n o s t i 
Akamasoa, ki 
obsega 18 vasi 
in 4.000 zidanih 
domov,  š e s t 
klinik, tri bolni-
šnice ter štiri 
porodn i šn ice , 
zgovorno govo-
rijo številke: več 
ko t  300 .000 
l jud i  j e  š lo 
skozi program 
skupnosti, 30.000 ljudi si je zagotovilo streho 
nad glavo, 3.600 ljudi ima delo. V šolskem letu 
2013/14 se je šolalo 11.500 otrok in mladih, v 
enem letu so razdelili pet milijonov obrokov. 
Pedro Opeka z mladimi, ki imajo na voljo 18 
športnih igrišč, letno posadi tudi okrog 50.000 
drevesnih sadik. Na Madagaskarju je namreč 
okrog 70 odstotkov gozda uničenega.

Kako povrniti dostojanstvo nepokopanim mrtvim?  je bila vodilna tema 
okrogle mize v soorganizaciji pobude Resnica in sočutje 1945-2015, Soci-
alne akademije in Časnika, na kateri so ob moderaciji Jožeta Bartolja sode-
lovali ddr. Verena Perko, dr. Mitja Ferenc, Ljudmila Novak in Peter Sušnik.

Neposredna pobuda za pogovor je bil predlog Zakona o dostojnem po-
kopu, katerega genezo in namene je prestavila pobudnica zakona Ljudmila 
Novak. Glavni povod za pripravo zakona so pomanjkljivosti Zakona o 
vojnih grobiščih in njegovo neizvajanje, kar je na primerih pojasnil Mitja 
Ferenc. Po njegovih besedah obstoječi zakon že dvanajst let na terenu pred-
stavlja izvor za številne nejasnosti, nedoslednosti in izgubljeno energijo pri 
evidentiranju grobišč. Po sprejemu zakona leta 2003 v Komisiji za reševanje 
vprašanj prikritih grobišč niso bili soočeni s tako množico grobišč (600) in 
so večino izkušenj pridobili med letoma 2006 in 2008, do odkritja Hude 
jame, ko je sistem zaradi nasprotovanja politike popolnoma razpadel. Huda 
jama je bila po njegovih besedah za državo očitno prehuda in procesi so 
se ustavili.

V tem obdobju so raziskal  152 grobišč, se lotili sondiranja, izkopov, 
prekopov, DNK (špansko ADN - op. ur.))analiz in vzpostavili metodologijo 
raziskovanja ter informacijski sistem. Ferenc pa opozarja, da ta medologija 
nima pravne osnove, ki jo poskušajo vključiti v predlog novega zakona, 
ki bi tako omogočil njihovo delo in zavezal Ministrstvo za delo, družino, 
socialne zadeve in enake možnosti, da bi delalo tisto, kar je po zakonu 
dolžno. Šele ko bodo prikrita grobišča označena v naravi, bodo izenačena 
z drugimi grobišči in bo omogočeno njihovo urejanje in vzdrževanje.

Verena Perko z vidika arheologije podpira ureditev, ki bi omogočila 
znanstveno metodologijo, s katerimi bi prišli do rezultatov  in tako  vrnili 
grobišča v naš kolektivni spomin. Zakon bi moral omogočiti, da se grobi-
šča uredi, saj glede izkopa, hranjenja, ponovnega zakopa ni zdaj skoraj nič 
urejeno. Po njenih besedah lahko šele na podlagi analiz sledi vse ostalo delo 
in zahteve. Izpostavila je, da gre za madeže, ki se jih vsi narodi sramujejo in 
da so potrebni desetletni procesi ponavljanja in ozaveščanja, da se grozote 
sprejmejo kot skupna narodna dediščina.

Peter Sušnik je predstavil stališče Nove slovenske zaveze in najprej 
poudaril, da ne nasprotuje dostojanstvenemu pokopu, je pa zadržan do 
predloga zakona. Ugotavlja, da je  po 25 letih  jasno, da država nima volje 
urediti tega področja in da je potrebno najprej opraviti razpravo glede 
pripravljenosti države na tem področju. Sušnik je prepričan, da če ni volje 
državnih organov, da bi zakone izvrševali, ne pomaga noben zakon. Izpo-
stavil je strah, da bi z zakonom žrtvovali resnico, da gre za žrtve kaznivih 
dejanj, tudi žrtev genocida in množičnih pobojev, ki ne zastarajo. Če torej 
forma nima prave vsebine, je bolje formo opustiti oz.  če narod ni zrel, da 
bi sprejel  resnico, počakati, da dozori.

Ljudmila Novak se je strinjala, da naj bi omenjeni procesi tekli naprej, 
vendar je po njenem mnenju potrebno  najprej urediti grobišča, sicer jih 
bo vedno manj, ker se uničujejo, prav tako bo vedno manj ljudi, ki bi 
vedelo za njih. Čeprav volje v  narodu ni, pa je po njenih besedah  volja 
med strankami za ureditev grobišč na nek način izkazana. Tudi predsednik 
vlade Miro Cerar naj bi poskušal priskrbeti finančna sredstva, če bi bila za 
to primerna zakonska podlaga.

Mitja Ferenc je predstavil nekaj pomanjkljivosti in absurdov sedanje 
pravne ureditve, med drugim določilo, da stroški prekopa iz prikritih gro-
bišč bremenijo pobudnike. Prav tako obstoječi zakon za izdajo  dovoljenja 
za izkop predvideva pridobitev soglasja ‘najožjih družinskih članov poko-
panih oseb, da ne želijo prenesti ostankov v družinski grob’. Pri prikritih 
grobiščih pa ni mogoče vedeti, kdo je v grobišču. Ko se srečuje z ljudmi, 
ki poskušajo urediti grobišča, ga je sram, da je član državne komisije in 
da ne morejo nič narediti.

Peter Sušnik verjame, da je zakon tehnični korak naprej, sprašuje pa 
se, če je vreden ‘ideološke poklapanosti’, ki ga s seboj prinaša. Meni, da 
na strani države ni jasne zaveze, da se bo zakon izvajal in da ne bo vedno 
znova odvisen od volje finančnega ministra. Sam bi se strinjal s politiko 
malih korakov, vendar je ta mogoča le v pravem vzdušju, sicer bi ostali 
pri prvem koraku.

Nova slovenska zaveza pri zakonu predlaga drugačno imenovanje ko-
misije, ki ne bi bila odvisna od leve politične opcije. V zakon želijo vnesti 
avtomatsko domnevo, da je vsako grobišče predmet kazenskega pregona. 
Želijo, da se grobišča odkopljejo, posmrtni ostanki predajo svojcem, če 
svojcev ne najdejo pa v skupen grob. Tako bi bil konec dvomov ljudi, 
kje so njihovi svojci. Prav tako v zakonu pogrešajo kazenski pregon tistih, 
ki bi prikrivali podatke glede grobišč. Ključna vsebina, ki jo pogrešajo v 
zakonu, je odgovornost akterjev. Peter Sušnik je izrazil še zavezanost Nove 
slovenske zaveze za  iskanju resnice in rešitve ter da so za to pripravljeni 
sesti s komerkoli.

(Časnik.si)

Vlada je pretekli teden 
potrdila akcijski načrt uvedbe 
davčnih blagajn. Letno si od 
njih obeta od petdeset do 
sto milijonov evrov pobranih 
davkov. Zavezanci jih bodo 
predvidoma morali imeti od 
1. januarja 2016 naprej, po 
nekaterih napovedih pa že 1. 
oktobra letos. Državna sekre-
tarka na ministrstvu za finance 
Mateja Vraničar je o stroških 
uvedbe blagajn, ki jih bodo 
davčni zavezanci morali kriti 
sami, povedala: »Za davčne 
zavezance bodo s t rošk i 
nadgradnje različni, glede na 
to kakšno opremo za izdajo 
računov uporabljajo; trenutno 
se stroški gibljejo med dvesto in 
tristo evri v enkratnem znesku 
plus mesečni strošek dostopa 
do interneta.«

Sistem davčnih blagajn 
bo omogočal pregleden in 
zanesljiv nadzor gotovinskega 
prometa davčnih zavezancev. 
Vlada pričakuje, da se bo s 
tem precej zmanjšal obseg sive 
ekonomije. V Obrtni zbornici 
medtem pravijo, da so največji 
problem na tem področju 
šušmarji, ki sploh ne izdajajo 

računov. Menijo, da bi morala 
stroške uvedbe davčnih blagajn 
kriti država. Prepričani so tudi, 
da davčne blagajne ne bodo 
izboljšale davčnih navad.

Socialni partnerji pa so 
v četrtek podpisali socialni 
sporazum 2015-2016. Slove-
nija tako dobiva tretji sodoben 
dokument, ki s ciljem doseči 
stabilnost in socialni mir opre-
deljuje temeljne zaveze in 
usmeritve vseh treh strani: 
vlade, delodajalcev in sindi-
katov. Nov socialni sporazum 
predvideva skoraj 140 ukrepov 
na različnih področjih. Podpi-
sniki so pri pogajanjih bolj ali 
manj zasledovali dva cilja: 
zagotavljanje socialnega tržnega 
gospodarstva in ustrezno raven 
socialne varnosti, ki temelji na 
načelih solidarnosti in pravične 
prerazporeditve bremen. Pri 
minimalni plači in insolvenčni 
zakonodaji v tej luči niso 
našli skupnega jezika, zato 
so obe področji, čeprav sta 
pomembni, izločili iz social-
nega sporazuma. Dokumenta 
zaenkrat niso podpisali pred-
stavniki Gospodarske zbornice, 
ki menijo, da sprejeti dogovor 

ne bo prispeval k razbreme-
nitvi gospodarstva in zato tudi 
težko k dvigu socialne varnosti. 
Ministrica za delo, družino in 
socialne zadeve Anja Kopač 
Mrak, ki je vodila pogajanja, 
opozarja, da dokument ni samo 
papir, temveč vizija. Naka-
zuje temeljne politike, ki bodo 
oblikovane v prihodnosti. Po 
njenih besedah prvič »pokriva 
tudi področje pravne države 
in pravne varnosti«. Socialni 
sporazum je pomemben tudi 
za delodajalce. Kot je povedal 
prvi mož Združenja deloda-
jalcev Jože Smole je zanje 
dobrodošel, »ker jim daje neke 
stabilne pogoje poslovanja. 
Daje zavezo, da se njihovi 
stroški ne bodo povečali zaradi 
davkov in prispevkov in to je 
seveda izjemno pomembno 
v njihovem delu.« Pričakujejo 
lahko le davek na nepremič-
nine, ki se mu vlada ne name-
rava odpovedati. Sindikalna 
stran je le delno zadovoljna z 
doseženim in zagotavlja, da bo 
budno spremljala, kako vlada 
izpolnjuje zaveze iz sporazuma, 
ki imajo zanjo tudi finančne 
posledice.

Delo je kar razgibano

Opeka za Nobelovo nagrado
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(Od našega dopisnika)

Miriamina stara mama je pravila, da je v šoli, ko še 
niso uporabljali zvezkov, pisala na tablico. Od tega je sto 
in še nekaj let, a danes nekateri spet pišejo na tablice - na 
táblet.

V takem razponu - malo krajšem - Dušan Jakomin 
piše svoje spomine in jih naslavlja Od petrolejke do 
ipada. Tu sicer ni nobene besedne igre in se teh pripo-
močkov praktično ne omenja, vendar kažeta na časovni 
razmah, poln, bogat sprememb. 

Knjiga je avtobiografija Dušana Jakomina, duhovnika 
doma v Slovenski Istri, ki deluje v tržaški škofiji, med 
zamejci. Primorec v polnem pomenu besede, v vseh 
ozirih.

Po Ortegi in Gassetu moremo povzeti, da si je ob 
okoliščinah tedanjega časa omogočil, da je kot duhovnik 
lahko razvil veliko talentov. Živel je namreč v času, ko si 
je škof lahko privoščil luksuz, da je duhovniku naprtil več 
nalog, ne da bi ga pri tem moral postaviti še za župnika. 
Jakomin ni bil župnik, je pa zato bil časnikar in urednik, 
pevovodja, muzealec, organizator cerkvenih koncertov, 
romanj, razstav, postulator za beatifikacijo msgr. Jakoba 
Ukmarja.

Iz vsake strani pa preveva njegova zavzetost za poklic. 
Ne mara skrivati - nasprotno: vedno ga postavlja na prvo 
mesto - svojega poklica, duhovništva. V zaključnem 
tekstu pravi: »Maševal sem«, to mu je najlepše in najpo-
membnejše, kar je naredil vsak dan.

Knjiga me je pritegnila tudi zato, ker opisuje čase, ki 
so v teh letih popolnoma izginili. Opisuje še najprepro-
stejša - najprimitivnejša - kmetijska dela, ki so tehnično že 
zdavnaj preživela, a vzbujajo idilo, s katero pa se je danes 
nemogoče preživljati. Primer: potem ko sta z očetom na 

domačem dvorišču omlatila 
stročji fižol (na prav posebej 
pripravljenim, za dana-
šnje pojme nehigienskem 
podnu), nista ločila zrna 
od plev s kakšno še tako 
preprosto napravo, kot je to 
pajkel, ampak sta poiskala 
najbolj vetrovni prostor 
v vasi in iz ene posode v 
drugo stresala omlačeno: 
težje zrno ja padalo v 
spodnjo posodo, lažja pleva pa je veter razpihal ...

Doživel je fašistično nadvlado - in tudi teror -  tako 
v času otroštva, kot kasneje v vsakodnevnem življenju 
laika, kot v semenišču pod (Slovencem nenaklonjenim, 
da se milo izrazim) škofom Santinom. Doživel je tudi 
smrtno obsodbo komunistov v rodni vasi (zaradi česar ni 
mogel imeti nove maše v Sv. Antonu pri Kopru, ampak 
v Trstu), vendar politično ni bil naklonjen »ljubljanski 
politiki«, ki naj bi prinašala razdor v primorsko politiko. 
Zato bo kakšen odstavek ali opazka koga zasrbela, saj je 
včasih težko razumeti samohvalo, da se razumeš z nekom 
iz nasprotnega tabora, pokritiziraš pa osebo iz lastnega 
tabora zaradi domobranskih, stražarskih pogledov.

Knjigo je izdala založba Ognjišče ob Jakominovi 
65-letnici mašništva in 90. rojstnem dnevu, ki ga je 
praznoval prejšnji mesec januar. Jože Možina je ob izdaji 
knjige zapisal, da je to dragocen dokument slabo znanih 
razmer v slovenski Istri pred drugo svetovno vojno, pred-
vsem pa delovanja in doživljajskega sveta primorskega 
duhovnika, ki je do današnjih dni pravzaprav Čedermac, 
duhovni varuh svojega ljudstva.

GB

V Mestnem muzeju Ljubljana bodo letos posebno 
pozornost namenili vodi. Sredi leta bodo odprli razstavo, 
na kateri bodo ta naravni element obravnavali celostno.

Z razstavo pa bodo, kot je povedal direktor Muzeja in 
galerij mesta Ljubljane (MGML) Blaž Peršin, tudi napove-
dali Ljubljano, zeleno prestolnico Evrope 2016.

Projekt Voda je v letih 2015/16 osrednji projekt 

MGML-ja s področja dediščine in je vpet v širšo mrežo 
dolgoročnih projektov in stalnih partnerstev. Z njim želijo 
predvsem predstaviti muzejske zbirke iz depojev, ki jih 
javnost še ni videla, in ozaveščati o pomenu vode v prete-
klosti in sedanjosti ter ohranjanja vode za prihodnost.

Razstava v Mestnem muzeju Ljubljana bo skozi štiri 
zgodbe predstavila pomen vode za preživetje, njen pomen 
v mitologiji, pomen v naravnem vodnem krogu in pomen 
vode v ekologiji. Prve tri teme bodo gradile zgodbo na 
muzejskih predmetih, četrta pa na interaktivnem ekspe-
rimentalnem elementu, ki bo namenjen predvsem izku-
stvenim delavnicam za otroke.

Med drugim bo po Peršinovih besedah pripovedovala 
o zgodovini Ljubljane kot mesta treh rek, kar simbolizira 
Robbov vodnjak. Original danes hranijo v Narodni gale-
riji, na njegovem prvotnem mestu pred ljubljansko Mestno 
hišo pa ga nadomešča kopija.

Govorila bo tudi o reki Ljubljanici, ki teče skozi mesto 
in ki je bila skozi vso zgodovino kar najtesneje povezana 
z njim. O pomenu reke navsezadnje, kot poudarja Peršin, 
priča tudi svetovna izdaja revije National Geographic, 
posvečena Ljubljanici in zakladom, ki jih je reka varovala 
od prazgodovine do srednjega veka. Ljubljanico bodo na 
razstavi predstavili tudi kot nekdaj pomembno transportno 
pot, njena nabrežja in mostove pa kot prostore preživljanja 
prostega časa in družabnega življenja.

Razstava pa bo pripovedovala tudi o vodi kot o enem 
tistih elementov, ki ne bi smel biti podvržen privatizaciji, in 
o vodi kot neukrotljivem naravnem elementu, ki povzroča 
katastrofe, kot so žled ali poplave, ki smo jim bili priča v 

zadnjih letih.
Voda je, kot pravi Peršin, ne kot danes nafta, simbol 

prihodnosti, zato želijo z razstavo lokalno komponento 
vode umestiti v širši, regionalni, pa tudi svetovni kontekst.

Del projekta bo potekal v javnem prostoru in tako 
omogočil širjenje dediščinskih vsebin tudi med naključnimi 
obiskovalci in prebivalci Ljubljane. Izpostavili bodo štiri 
vsebinske sklope: vodnjake, pitnike, mostove in nabrežja 
Ljubljanice. Zgodbe o posameznih temah, predmetih, situ-
acijah bodo zbrane iz arhivskega in muzejskega gradiva ter 
dostopne prek interaktivne mobilne aplikacije in na spletu.

V projektu med drugim sodelujejo s podjetjem 
Vodovod-Kanalizacija, ki je že postavilo nekaj pitnikov 
po mestu, trenutno jih je okoli 15, njihovo število pa se 
bo v sklopu projekta še povečalo. Kot poudarja Peršin, je 
ljubljanska voda znana kot ena najbolj čistih pitnih voda 
v obsegu do 500 kilometrov, Ljubljana pa kot ena redkih 
svetovnih prestolnic, kjer je še mogoče piti vodo iz pipe. 
S postavitvijo pitnikov želijo tako Ljubljančanom kot tudi 
turistom omogočiti, da se odžejajo z njo.

Načrtujejo tudi posebno polnitev vode v steklenice, ki 
jo bodo poimenovali Muzejska voda, voda za prihodnost. 
Z njo želijo, kot poudarja Peršin, na simboličen način 
pokazati, da v nasprotju z drugimi muzeji, ki večinoma 
hranijo predmete iz preteklosti za prihodnost, hranijo pitno 
vodo iz sedanjosti za prihodnost.

V sklopu projekta bodo denimo tudi pozvali gostince, 
naj namesto ustekleničene vode strežejo vodo iz pipe in 
tako pokažejo, da je Ljubljana tudi mesto vode.

Razstavo bodo v Mestnem muzeju Ljubljana odprli 
konec junija in bo na ogled do junija 2016. Nadomestila 
bo razstavo Emona - mesto v imperiju, ki bo na ogled še do 
maja.

Dušan Jakomin

Ljubljana, prestolnica vode

TONE MIZERIT

Trije tedni so predolga 
doba za vreden in 
dosleden opis položaja. 
Predvsem, če je prišlo do 
enega najhujših političnih 
in sodnih dogodkov, kar jih 
pomni država.

Kaj je resnica? 18. 
julija 1994 je z eksplozivi 
natrpan avtomobil pognal 
v zrak poslopje judovske 
socialne ustanove AMIA 
v središču judovske četrti 
Once v Buenos Airesu. 
Atentat je zahteval 85 
mrtvih in nad 300 ranjenih. 
Argentina in svet sta bila 
globoko pretresena. Takoj 
se je sprožila raziskava. A, 
kot je običajno v Argen-
tini, resnica ni nikdar v 
polni luči prišla na dan. 
Raziskovalne skupine 
so sledile druga drugi. 
Nekaj domačih sokrivcev 
je prišlo pred sodišče, a 
bilo je vse bolj obrobno. 
Posebne komisije so nadzi-
rale delo. Mednarodne 
zveze in tuje obveščevalne 
službe so prispevale razne 
podatke. Leta 2003 je 
tedanji predsednik Nestor 
Kirchner imenoval tožilca 
(Alberto Nisman), ki naj 
na čelu posebne skupine 
dokonča raziskavo in 
odkrije resnico. S pomočjo 
ameriške (CIA) in judovske 
(Mosad) službe so prišli 
do zaključka, da je atentat 
povzročil iranski režim in 
so bili direktno zapleteni 
tamkajšnji visoki vladni 
funkcionarji. Interpol je 
prejel naročilo, naj jih ob 
kaki priložnosti aretira. 
A v januarju 2013 sta 
Argentina in Iran podpisali 
memorandum, na podlagi 
katerega naj bi iransko 
sodstvo vodilo domačo 
raziskavo in kaznovalo 
morebitne krivce. To 
»iskanje resnice« se je izka-
zalo za neke vrste podtalni 
dogovor, s katerim je 
Argentina opustila zasledo-
vanje krivcev in prepustila 
vso zadevo Iranu: maček 
naj bi varoval slanino. 
Potezi je botroval vene-
zuelski Chavez, ki je imel 
odlične stike z Iranom.

Ko suneš v sršenje 
gnezdo. V tem stanju 
je pred kratkim gospa 
Cristina posegla v domačo 
obveščevalno službo (SI - 
bivša SIDE). Obglavila je 
ustanovo, postavila novo 
»zvesto« vodstvo in skušala 
infiltrirati organizem s člani 
Cámpore. V tej ofenzivi 
naj bi padel tudi tožilec 
Alberto Nisman, ki je bil 
tesno povezan z vodstvom 
vohunov (Stiuso & Cia.), 
saj mu je ta pomagal pri 
raziskovanju. Da prehiti 
vladno potezo je Nisman 
v sredo, 14. Januarja, 
obtožil predsednico, zuna-
njega ministra (Timerman) 
in še nekatere funkci-
onarje, da so z memo-
randumom hoteli prikriti 
avtorje zločina. Novica je 
padla kot strela z jasnega 
neba. Nisman se je opiral 

na ure in ure posnetih 
telefonskih pogovorov, iz 
katerih naj bi se razbralo, 
da je šlo za načrt najvišjih 
vladnih organov. V pone-
deljek 19. bi moral tožilec 
svoje ugotovitve in dokaze 
predložiti posebni parla-
mentarni komisiji. A v 
nedeljo ga je doletela smrt. 
Krogla v glavo je ugasnila 
njegovo življenje. Je naredil 
samomor? So ga prisilili v 
samomor? So ga ubili in 
hoteli uprizoriti samomor? 
Začela se je nova raziskava, 
ki kaže, da bo sledila isto 
pot kot iskanje resnice v 
zadevi prvotnega atentata. 
Sploh je bil začetek skoraj 
ogaben: straža, ki ni stra-
žila; vrsta ljudi, ki je najbolj 
verjetno zabrisala bistvene 
sledi; vlada, ki je sejala in 
še seje zmedo; predse-
dnica, ki je najprej trdila, 
da je bil samomor, nato pa 
(brez logičnega presledka), 
da so Nismana ubili, da bi 
škodili njenemu ugledu. 
Kaj je resnica?

Brez c i l ja .  V lada 
res ne ve, kaj bi storila. 
Dogodek jo je dejansko 
iztiril. Predsednica je sicer 
za nekaj dni odpotovala 
na Kitajsko, kjer je podpi-
sala važne pogodbe. A ob 
povratku ni bil položaj nič 
boljši. Še poslabšal se je. 
Časnikarji, ki včasih razi-
skujejo bolje kot tožilci in 
policisti, so odkrili zapisek, 
kjer naj bi prvotno Nisman 
zahteval aretacijo gospe 
predsednice. Šef kabi-
neta Capitanich je raztrgal 
časopis, ki je to objavil, 
pod obtožbo, da je vse 
laž. Tožilka Fein, ki smrt 
raziskuje, je potrdi la 
resničnost  omenjenih 
papirjev. Na zagovor je 
bil klican slavni (in odsta-
vljeni) bivši vohun Stiuso. 
Množijo se prošnje za 
ojačeno varstvo zaple-
tenih. Sodniki se čutijo 
ogrožene. V tem stanju 
je skupina tožilcev skli-
cala na manifestacijo 
»tišine« ob prvem mesecu 
smrti nesrečnega tožilca. 
Takoj so priskočile poli-
tične stranke opozicije 
in nevladne organizacije. 
18 F, kot ga imenujejo, 
je postal vladni glavobol. 
Lahko se spremeni v 
množičen izraz ljudske 
nejevolje v trenutku, ko 
ugled vlade (in predse-
dnice) neustavljivo pada. 
Vzporedno pa napredu-
jejo ostali sodni postopki, 
ki zaradi suma korup-
cije kličejo pred sodišča 
najvišje vladne funkcio-
narje. Medtem tudi napre-
duje volilno leto. Opozi-
cija po eni strani tolče 
po vladi, po drugi pa išče 
način čim boljšega nastopa 
na volitvah. Prihaja do 
čudnih in neverjetnih 
povezav, kot Macri-Carrió; 
voda in olje. Gospodarstvo 
pa si ne opomore. Kitajska 
pomoč pa je bolj podobna 
mlinskemu kamnu.

IZ ŽIVLJENJA V ARGENTINIVTISI IZ SLOVENIJE

Od tablice do tablete - Od petrolejke do ipada

Dober je, kdor daje rad od tega, kar ima, 
usmiljen, kdor se tudi sam razdaja. 
Kdor dar z veselim srcem sprejme
in ceni bližnjega dobroto, je hvaležen. 
Hvaležnost je nevidna cena prejetega daru, 
ki lahko vrača, ne povrne, 
in ki nikoli ne zastara. 
Kdor da, kar je in kar ima
in mu ni mar za ceno - je prijatelj.

MK

RAZMIŠLJANJA
OB ZMEDI
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V soboto 6. decembra je bil na dvorišču 
Slomškovega doma velik živ-žav. Otroci 

so veselo tekali in se igrali, saj so se ta dan 
res začenjale počitnice! Starši, stari starši in 
drugi sorodniki so ob določeni uri napol-
nili dvorano in kmalu je učiteljica Marjana 
Grabnar Petkovšek napovedala prihod 
zastavonoš 8. razreda Viktorije Miklavc in 
Martine Koželnik. Sprejeli smo ju s 
ploskanjem in zapeli himne. 

Za letošnjo prireditev so otroci 
pod skrbnim vodstvom Marcela 
Brule pripravili dva kratka povzetka 
iz iger, ki so jih pred leti že pred-
stavili drugi otroci. Učenci iz višjih 
razredov so nam predstavili igro 
Sneguljčica, mlajši pa igrico Grdi 
raček. Eni in drugi so svoje vloge 
odlično odigrali. Nekateri med njimi 
so pokazali pravi igralski talent. V 
mlajši skupini so se tudi izvrstno 
odrezali in pokazali svoje igranje in 
veselo petje. Te šolske prireditve, čeprav 
so lokalnega značaja, vsebujejo mnogo 
truda in priprav, otrokom pa veliko nudijo: 
naučijo se lepo izgovarjati slovensko bese-
dilo, igranja in nastopa pred publiko in 
slovenskega petja. 

Viditelj Slomškove šole je podal svoje 

poročilo o delovanju šole v letošnjem 
šolskem letu. Pouk se je pričel v soboto 22. 
marca in se je vršil skozi 34 sobot. Vsako 
zadnjo nedeljo v mesecu je bila obvezna 
šolska sv. maša, pri kateri vedno pojejo 
otroci, berejo berila in prošnje. Rednih 
učencev je bilo 54, dva sta zapustila šolo 
zaradi osebnih razlogov, tako da jih je 
ostalo 52. Otroci so tudi redno sodelovali 
na vseh prireditvah v domu, na romanjih 
in procesijah in se udeležili šolskih prire-
ditev. 13. septembra pa je šola organizi-
rala celodnevni izlet v Temaiken. Šola je 
ponovno počastila vse mamice za mate-
rinski dan in pripravila igro »Naočniki«. 
Težko pričakovani in načrtovani skupni 
izlet v Glew je bil 25. oktobra in takoj po 
tem so osmošolsi odšli na svoj zaključni 
izlet v Tandil.

Letos so v šol poučevali: Vodi-
telj, Marcelo Brula, katehet, g . F. 
Cukjati, podvoditeljica ga. Monika 
Vitrih Koželnik, otroški vrtec: ga. 
Mirjam Klemec Černe in Saši Smrdelj; 
prvi razred: Cintija Seljak; drugi razred: 
Tatjana Pustavrh; tretji razred: Monika 
Vitrih Koželnik; četrti razred: Ana Beltram 
Aguilar; peti razred: Štefi Bokalič; šesti 
razred: Marjana Grabnar Petkovšek; sedmi 
in osmi razred: Monika Svetlin Pregelj in 
Anka Smole Kokalj; nadomestna učiteljica: 
Irenka Zarnik Kočar; knjižničarka: Agustina 

Zakrajšek; telovadba; Zofi Bokalič, Janko 
Koželnik, Jani Kocmur in Pavle Marolt; 

petje; Marcelo Brula; in pred odhodom 
v Slovenijo tudi Veronika Javoršek.

Odbor staršev je vodila Gabrijela 
Tomazin Kastelic. Veliko pomoč so tudi 
nudili ga. Sonja Stanič Magister, Martin 
Seljak, Viky Kastelic, Tomi in Andrej 
Lenarčič, Karel Mehle in Marjana 
Štrfiček, posebna zahvala še Andrejki 
Vombergar-Štrfiček ki je vedno poma-
gala pri vseh odrskih nastopih, kakor 
tudi Andreji Quadri-Brula, Aleksu Kaste-
licu, Oskarju in Karlu Preglju za vedno 
pripravljenost za scenerije in odra.

Marcelo je v svojem nagovoru tudi 
poudaril važnost slovenske šole, »saj se 

v naši šoli otroci naučijo pisati in brati, še 
prej kot v argentinski šoli. Tukaj tudi prej-
mejo zakramente svete spovedi, sv. obha-
jila in sv. birme.« Pohvalil je vse starše, 
posebno tiste ki radi pomagajo v šoli in 
povabil ostale, da bi se pridružili delavni 

skupini. »Če bi vsi vsaj malo pomagali, 
bi lahko veliko več naredili. Bolje rečeno, 
naredili bi isto samo, da bi nekateri bili 
malo manj utrujeni. Naša šola je najstarejša 
ustanova Slomškovega doma. Je del Slom-
škovega doma. Nismo različne celice, ki 
nimajo nobene vezi med seboj. V odboru 

Doma smo, smo tudi tisti, ki smo v šoli, 
smo tudi starši otrok šole. Ko pripe-
ljemo otroka v šolo, ga pripeljemo v 
Dom, otrok mora čutiti pripadnost 
Domu in skupnosti. Starši moramo 
dajati zgled otrokom, da veseli daru-
jemo svoj čas za dom.« Zahvalil se je 
tudi vsem učiteljem, posebno Anki 
Smole Kokalj, ki letos zapušča šolo po 
dolgih letih vestnega učenja.

V imenu staršev se je zahvalila vsem 
učiteljem predsednica ga. Gabrijela 
Tomazin Kastelic.

Na oder so prišli letošnji osmo-
šolci: Martina Koželnik, Viki Miklavc, 
Erika Pregelj, Lučka Pregelj, Matej Kavčič 
in Marko Kokalj . Od njih sta se poslovila 
razredničarka Anka Smole Kokalj in katehet 
g. Franci Cukjati, na kar so osmošolci 
prejeli knjižni dar in spričevalo.

Še zadnje dejanje, predaja zastave 
novim zastavonošam 7. razreda Tatjani 
Brula in Adrijani Pregelj in zaključna trdici-

onalna pesem v slovo Zahaja sonce.
A to še ni bilo konec prireditve. Otroci 

so z nestrpnostjo čakali na prihod sv. 
Miklavža. Kot vedno so sprejeli nebe-
škega gosta in njegovo angelsko spremstvo 
z velikim veseljem in strahom, saj so prišli 
tudi glasni in črni parkeljni, a ta strah je 
hitro minil ko so bili poklicani k svetniku in 
bili obdarovani.

V nedeljo 7. decembra 2014 smo se 
mladinski zastopniki domov zbrali na 
Slovenski Pristavi v Castelarju na zveznem 
občnem zboru Slovenske dekliške organi-
zacije in Slovenske fantovske zveze.

Pričeli smo ob 10.30 s sveto mašo, ki 
jo je daroval duhovni vodja za mladino 
g. Franci Cukjati. Med mašo se je zahvalil 
dotedanjem mladinskim odbornikom za 
opravljeno delo. Še posebno je prosil za 
odločno in hitro sestavo novega Odbora 

in za srečno delovanje nove skupine.
Po končani daritvi smo se pomaknili v 

malo dvorano, kjer se je vršil zbor dele-
gatov. Na prvem mestu sta podala poro-
čilo predsednika za leto 2014, Franci 
Schiffrer in Juli Kastelic in se zahvalila za 
sodelovanje. Sledila je debata in predlogi 
za sestav novega odbora. Mikaela Resnik 
in Niko Skubic sta sprejela predsedstvo 
SDO in SFZ in debata je nadaljevala za 
ostala mesta v odboru.

Nato so zastopniki krajevnih domov, 
prebrali imena članov lokalnih odborov.

Naš duhovni vodja, g. Franci Cukjati je 
podal nekaj misli o preteklem letu in idejo 
za nadaljnje delo. 

Podamo tukaj imena vseh požr-
tvovalnih odbornikov, ki bodo vodili 
mladinske organizacije v letu 2015:

SAN MARTIN
Predsednica, Nati Jerman; predse-

dnik, Daniel Jerman; tajnik, Mati Filipič; 
blagajnika, Martin Jerman in Martin Žagar; 
gospodarja, Juan Manuel Hernández in 
Frenki Jarc; gospodinja, Sonja Dimnik; 
športni referent, Martin Medvešček; 
ku l tu rn i  re fe ren tk i , 
Mikaela Podržaj in Zofija 
Hernández; kulturni refe-
rent, Tomi Kastelic; za 
pripravo sv. maše in prire-
ditev, Lucijana Dimnik 
in Juli Kastelic. Delegat: 
Mati Medvešček.

CARAPACHAY
Predsednica, Nadia 

Jan; predsednik, Javier 
Vázquez; tajnik, Andrej 
Klemen; blagajničarka, 
Malena Cané Tomšič; 
gospodar,  Emil  Jan; 
gospodinja,  Marjana 
Resnik; športni referent, Maxi Vázquez; 
športna referentka, Marjana Resnik, 
kulturna referenta, Tomaž Klemen in Niko 
Jan. Delegatinja: Mikaela Resnik.

SAN JUSTO 
Predsednica, Sonia Miklič; predse-

dnik, Igor Malovrh; podpredsednica, 
Veronika Marinčič; podpredsednik, Maxi 
Malovrh; tajnica, Katja Urbančič; tajnik, 
Luka Urbančič; blagajnik, Martin Godec; 
gospodar, Ignacij Mehle; gospodinja, 
Mikaela Oblak; športni referentki: Maria 
Paula Mehle in Debora Štrubelj; športna 
referenta: Maxi Trpin in Tomi Erjavec; 
kulturna referentka: Luči Marinčič; 
kulturni referent, Mili Fantini; verski refe-
rentki: Lucijana Oblak in Ani Malovrh; 

stenčas: Mikaela Malovrh in Milena 
Zupanc. Delegati: Mati Oblak, Andrej 
Kržišnik in Anika Urbančič.

RAMOS MEJIA
Predsednica, Anika Lenarčič; predse-

dnik, Tomaž Lenarčič; podpredsednica, 
Štefi Bokalič; tajnici: Nadia Hribar in 
Gabriela Oblak; blagajnik, Ignacij Mazi-
eres; gospodar, Damian Loboda; gospo-
dinji: Zofi Bokalič in Viki Kastelic; športne 

r e f e r en t ke :  D i an a 
Smole, Paula Jakoš 
in Viki Jakoš; športna 
referenta: Pavli Smole 
in Marko Koželnik; 
kul turni  referentki : 
Majda Godec in Cintia 
Seljak; kulturni referent: 
Branko Marinič; pevski/
mašni referenti: Karel 
Mehle, Marjanka Oblak 
in Dejko Lenarčič; 
stenčas: Nadia Jakoš 
in Marjanca Štrfiček. 
Delegati: Martin Marolt, 
Martin Loboda in Martin 
Smole.

LANUS
Predsednica, Carolina Zorko; pred-

sednik, Andrej Cukjati; tajnica, Aldana 
Čeč; blagajnik, Tomaž Sušnik; gospodar, 
Gabriel Burja; gospodinja, Yamila Grbec; 
športna referenta: Sebastian Šmalc in 
Bruno Cruz; kulturni referent, Cristian 
Zorko. Delegati: Tomaž Koprivnikar in 
Aleš Koprivnikar

PRISTAVA
Predsednica, Saši Ayerbe Rant; pred-

sednik, Ivan Golob; tajnik, Jože Rožanec, 
blagajnik, Aleš Grohar; gospodar, Boris 
Golob, pomočnik, Jože Rožanec; gospo-
dinje: Štefi Papež, Zofi Skubic in Nadia 
Mavrič; športni referentki: Marjana Conde 
in Klara Kočar; športni referenti: Mati 
Mavrič, Sebi Zella, Luka Mavrič in Tomi 
Grohar; kulturni referentki: Martina Kokalj 
in Tatjana Golob; kulturni referent, Franci 
Schiffrer; verski referentki: Karina Schif-
frer in Luči Ayerbe Rant; pevski referent, 
Matjaž Rožanec; stenčas: Mikaela Selan, 
Zofija Cordoba in Kristi Urbančič. Dele-
gati: Niko Skubic in Lucijana Skubic.

CENTRALA
Zvezni odbor pa je v letu 2015 sesta-

vljen takole: predsednica, Mikaela Resnik; 
predsednik, Niko Skubic tajnica, Luci-
jana Skubic; blagajnik, Matjaž Oblak; 
gospodarji: Martin Smole, Andrej Krži-
šnik in Tomaž Koprivnikar; športna refe-
renta: Martin Loboda in Aleš Koprivnikar; 
kulturna referenta: Mati Medvešček in 
Martin Marolt; verska referentka, Anika 
Urbančič.

Vsem navdušenim in požrtvovalnim 
odbornikom naših mladinskih organi-
zacij želimo res obilo uspeha in tudi 
veselja pri težkem delu, ki so ga zasta-
vili za letošnje leto.

SLOMŠKOV DOM

Zaključna šolska prireditev
ODBORI SDO-SFZ 2015

Mladinski voditelji v letošnjem letu
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Skladatelj akademik Lojze 
Lebič je letošnji prejemnik 
Tischlerjeve nagrade, najviš-
jega priznanja med Slovenci 
na avstrijskem Koroškem.

Nagrajen je bil za obsežen 
glasbeni opus, za svojo vseži-
vljenjsko pripadnost Koroški 
ter za ohranjanje in promo-
cijo koroške ljudske pesmi 
v vseslovenskem in širnem 
kulturnem prostoru, piše v 
obrazložitvi nagrade.

Slovesnost s podelitvijo 
nagrade je bila v Tischlerjevi 
dvorani Mohorjeve založbe v 
Celovcu. Nagrado sta Lebiču 
izročila predsednik Krščanske 
kulturne zveze Janko Krištof in 
predsednik Narodnega sveta 
koroških Slovencev Valentin 
Inzko. Podelitve se je udeležil 
tudi minister za Slovence v 
zamejstvu in po svetu Gorazd 
Žmavc.

Nagrado, poimenovano 
po ustanovitelju Narodnega 
sveta koroških Slovencev in 
prvem ravnatelju Slovenske 
gimnazije Jošku Tischlerju, 
podeljujeta Krščanska kulturna 
zveza in Narodni svet koro-
ških Slovencev kot najvišje 
priznanje obeh organizacij. 
Prejmejo je kulturniki in drugi 
posamezniki za vrhunske 
p r i spevke  na  področ ju 
umetnosti, znanosti, kulture in 
politike, ki pomembno prispe-
vajo v zakladnico slovenske 
narodne skupnosti na Koro-
škem, so sporočili organiza-
torji.

Lojze Lebič (1934), ki je 
36. prejemnik Tischlerjeve 
nagrade, velja za enega naju-
glednejših slovenskih skla-
dateljev. Formalno glasbeno 
izobrazbo je pridobil razme-
roma pozno; najprej je doštu-
diral arheologijo, nato pa leta 
1972 na Akademiji za glasbo 
končal kompozicijo in diri-

giranje. Kot ustvarjalec se je 
uveljavil že v družbi skupine 
Pro musica viva, ki se je 
spogledovala s sodobno resno 
glasbo.

Bi l  je korepeti tor na 
Srednji baletni šoli v Ljubljani, 
pozneje je poučeval dirigiranje 
na Pedagoški akademiji ter 
predaval na oddelku za muzi-
kologijo Filozofske fakultete 
v Ljubljani. Vodil je APZ Tone 
Tomšič in Komorni zbor RTV 
Ljubljana.

Ustvarjalno se je najprej 
posvečal vokalu, zlasti zboru. 
V veliki meri je izkušnja z 
vokalno glasbo tudi zakladnica 
znanja in navdiha za njegov 
ustvarjalni opus sploh. Vrsta 
njegovih vokalnih del je še 
danes kljub tehnični zahtev-
nosti pogosto na koncertnih 
sporedih.

Skladal je za vse vrste 
zasedb. Njegove skladbe, med 
katerimi izstopajo kantata 
Požgana trava, simfonična dela 
Korant, Nicina, Queensland 
music, Cantico I in Cantico 
II ter vokalno-instrumentalni 
Miti in apokrifi in Ajdna, so 
bile izvedene na številnih 
festivalih po svetu. Leta 1994 
je prejel Prešernovo nagrado 
za življenjsko delo, leto 
pozneje pa je postal redni član 
Slovenske akademije znanosti 
in umetnosti.

Sanmartinska stolnica ima velik pomen za 
Slovence tega okraja: leta 1948 je bila v njej daro-
vana prva slovenska sveta maša. In ravno tam 
(seveda, v povsem na novo zgrajeni cerkvi) smo se 
v nedeljo 21. decembra 2014 ob 18. uri zbrali na 
božičnem koncertu.

Župnik »Parroquia de la Catedral Jesús Buen 

Pastor«, padre Roberto Di Francesco, nas je sprejel z 
odprtimi rokami in zadovoljnim nasmehom.

Kot vedno, je bila prof. Lučka Marinček Kastelic 
duša dogodka. Pripravila je raznolik izbor pesmi za 
vse tri nastopajoče skupine: RESONET IN LAUDIBUS 
- J. P. Gallus; LA PEREGRINACIÓN - A. Ramírez, 
F. Luna; LA ANUNCIACIÓN - A. Ramírez, prir. F. 
Moreira, F. De Ferrari; CHRISTMAS IS A COMIN´ - 
Spiritual de Nadal, Ed Pickell; PASTIRCI, NE SPITE - 
J. Tomšič, L. Cvek; CONVIDANDO ESTÁ LA NOCHE 
- J. G. de Zéspedes; HOLLY NIGHT - Adolph Adam, 
prir. Anka Savelli Gaser; ÁNGELES CANTANDO - 
francoska, prir. W. M. Angell; CAROL OF THE BELLS 
- M. Leontovych, prir. P. J. Wilhousky; TAM DALEČ V 
JASLIH - W. J. Kirkpatrick, prevod B. Podržaj; DUÉR-
METE NIÑO EN LA CUNA - španska renesansa; 
OH, BLANCA NAVIDAD - I. Berlin; LOS REYES - A. 
Ramírez, F. Luna; TAM V GOŠČAVI - napev iz slov. 
Goric; AY, PARA NAVIDAD - tradicionalna argen-
tinska; GLORIA, C. C. Saint-Saëns. Izven programa: 

SVETA NOČ - J. Mohr, F. Gruber; MIR IN RADOST   
angleški napev, G. F. Haendel, L. Mason, T. Zrnec; 
CANCIÓN DEL TAMBORILERO - ljudska božična 
pesem.

Pevski zbor sestavljajo SOPRANI: Ivanka Corn, 
Juli Kastelic, Marjeta Mavrič, Marija Petkovšek, Irena 
Petkovšek, Kamila Santana Smersu, Marta Škulj, 
Silva Tašner, Marjeta Žagar; ALTI: Magdalena Belec, 
Dorita Brezavšček, Luciana Dimnik, Sofi Kastelic, 
Gabriela Marolt, Vera Podržaj, Maru Santana 
Smersu, Mirjanka Voršič; TENORJI: Daniel Delich, 
Lučka Smersu Santana, Jože Skale, Sebi Skale; BASI: 
Gabrijel Petkovšek, Tone Podržaj, Toni Podržaj, Niko 
Štumberger.

Vokalna skupina Mučačas: Marta Belec, Luciana 
in Sonia Dimnik, Juli in Sofi Kastelic, Sofi Hernández, 
Kati, Mikaela in Saši Podržaj, Kami in Maru Santana 
Smersu, Mirian Šenk. 

Otroški zbor: Sofi in Ana Boltežar, Cati Di Leo 
Arko, Katja Filipič, Martina, Tadej in Maja Filipič, 
Niko in Matija Leber, Luka Leskovec, Federico in 

Ema Tašner, Lucija Vomberger, Ana Dioszegi. 
Vokalizacija: prof. Gabriela Bogo, pianistka: 

prof. Paula Bustamante. Spremljala sta: Toni Podržaj 
(kitara in charango) in Luka Škulj (tolkala). 

Žive jaslice: Rotija Grbec, Alexander, Simon 
in Boštjan Zarnik, Frenki Jarc, Franci Petkovšek, 
Niko Žagar, Sofi Vomberger, Viki Hernández, Paula 
Boltežar, Amelia Belardi Černič, Gregorio in Carmela 
Černič.

Napovedovalca: Sonia in Marjan Boltežar, 
koordinacija: Cecilija Močnik in Sonia Petkovšek. 
Koncert je podprl Urad Vlade Republike Slovenije za 
Slovence v zamejstvu in po svetu. 

Publika je popolnoma napolnila cerkev (tudi 
stojé, celó na balkonu). Ploskanje je kazalo hvale-
žnost in užitek občinstva. Lepo pa nas je presenetil 
z obiskom domačin, sedanji župan Gabriel N. Kato-
podis; to je bilo prvič, da je tako visok funkcionar 
prišel na koncert.

Marta J.Š.

Biblos, prva slovenska e-knji-
žnica in e-knjigarna, omogoča 
uporabnikom izposojo ali pa 
nakup knjig, ne da bi zapustili 
udobje svojega doma, vsebine 
pa lahko berejo na različnih 
napravah: računalnikih, tablicah 
in telefonih. 

Sistem je zaradi svojih 
lastnosti zelo uporaben za slabo-
vidne, starejše in živeče zunaj 
meja Slovenije. Kot poudarjajo 
v založbi Beletrina, ki je Biblos 
razvila, si vseskozi prizadevajo za 
bogatenje svoje knjižnice, redno 
pa organizirajo tudi izobraže-
valne delavnice in se radi odzo-
vejo vabilu, če jih v okviru raču-
nalniškega opismenjevanja in 
tečajev za starejše povabijo k 
predstavitvi. Trenutno sistem 
ponuja okoli 1.000 knjig razno-
likih vsebin in žanrov, uporablja 
pa ga okoli 6.000 uporabnikov.

Biblos je namreč sistem, ki je 
zelo uporaben za starejše, ki radi 
berejo knjige, predvsem zaradi 
dejstva, da ni potreben fizičen 
obisk knjižnice, kar je prednost 
za tiste, ki so recimo gibalno 
ovirani. Za tiste, ki imajo težave 
z vidom, pa je velika prednost, 

da si lahko na zaslonu povečajo 
črke, česar običajna knjiga ne 
omogoča. Oddaljena izposoja 
e-knjig ima še druge prednosti 
za uporabnike: knjige si lahko 
izposojajo kadar koli in kjer koli: 
z dopusta v tujini, iz toplic, iz 
savne v nedeljo zvečer, iz prena-
trpane zdravniške čakalnice.

E-KNJIG V SLOVENŠČINI ŠE 
PRED DVEMA LETOMA

SPLOH NI BILO
Kot so pojasnili v Biblosu, 

se je ideja zanj porodila iz nuje 
in malo tudi iz jeze, saj e-knjig 
v slovenščini še pred dvema 
letoma praktično nikjer ni bilo 
mogoče kupiti ali jih ponujati, 
čeprav so si jih bralci želeli. Kot 
je pojasnila Tina Deu iz Bele-
trine, veliko ljudi zadnja leta 
e-knjige bere kar v angleščini, 
kar še posebej žalosti slovenske 
založnike, še huje pa je, da pred-
vsem pri mladih to močno siro-
maši raven njihove slovenščine.

Veliko odprtost za nov 
projekt so že od začetka poka-
zale tudi splošne knjižnice, ki 
zmeraj poskušajo ostati v koraku 
s časom, zato so se odločili, 

da Biblos ne bo le trgovina za 
prodajo e-knjig, temveč pred-
vsem knjižnica, kjer si bodo 
lahko bralci s svojo že obstoječo 
knjižnično izkaznico brezplačno 
izposojali knjige kot člani svoje 
knjižnice.

KAKO DELUJE BIBLOS? 
»Biblos deluje kot spletna 

stran (www.biblos.si), kjer zgoraj 
najprej izberete svojo knjižnico 
in vpišete svoje geslo, ki vam 
ga je knjižnica dodelila, nato 
pa brskate po naslovih, ki jih 
ima vaša knjižnica za izposojo 
na voljo, ter si v košarico nabe-
rete največ pet e-knjig hkrati. 
Te boste lahko prebirali 14 dni, 
nato se bodo avtomatsko vrnile 
v sistem in ni vam treba skrbeti 

za vračila, zamudnine, podalj-
ševanje in podobno,« je bistvo 
sistema strnila Tina Deu.

Knjige, ki si jih izposodite, 
berete v bralni aplikaciji, nalo-
ženi na vašo bralno napravo (to 
je lahko tablica, bralnik, pametni 
telefon ali kar navadni raču-
nalnik), aplikacija Biblos je brez-
plačno na voljo v Google Play 
trgovini za androidne naprave in 
App Storu za Applove naprave. 
Kot še dodaja, so Biblos zasno-
vali kolikor se le da intuitivno 
in do uporabnikov prijazno, na 
spletni strani pa si lahko uporab-
niki pred prvo uporabo ogledajo 
tudi filmček z navodili, lahko pa 
nas tudi kadar koli pokličejo za 
hitro pomoč.

V Biblos je trenutno vklju-
čenih 48 splošnih knjižnic in 
nekaj fakultetnih, vključevanje 
z novim šolskim letom omogo-
čajo tudi šolskim knjižnicam. 
Ker morajo knjižnice kupovati 
licence (torej izvode) e-knjig, ki 
so nato njihovim uporabnikom 
na voljo, pa je njihova ponudba 
precej različna. Največ e-knjig 
trenutno ponujajo knjižnice 

Koper, MK Ljubljana, Kranj, 
Domžale, Grosuplje ... v vseh 
naštetih boste lahko izbirali med 
več kot 600 naslovi.

Knjižnice prav zaradi Biblosa 
po novem omogočajo tudi odda-
ljen vpis (tako da se lahko v knji-
žnico na primer včlani tudi kdor 
koli iz tujine). Kdor se v knjižnico 
včlanjuje na novo, se mu gotovo 
izplača izbrati tisto, ki ima 
največji nabor naslovov.

»E-knjiga seveda ni nekaj, 
kar bo izrinilo knjige na papirju, 
je pa dobrodošla dopolnitev 
ponudbe, predvsem za tiste, 
ki imajo težave z vidom. Z 
Biblosom sodeluje tudi knjižnica 
za slepe in slabovidne in njeni 
člani so nad uporabo e-knjig 
navdušeni. 

V letu 2015 pripravljajo 
nekaj novosti, med drugim 
boljšo preglednost vsebin na 
portalu, nekatere tehnične 
nadgradnje ter širšo ponudbo 
vsebin. Med drugim bodo lahko 
tako knjižnice po novem svojim 
uporabnikom v elektronski 
obliki ponudile tiste knjige in 
novosti, ki jih bodo dejansko 
imele na voljo. 

MORAMO SE POSODOBITI 
Biblos in branje knjig

Koroško priznanje
za Lojzeta Lebiča

SAN MARTÍN
Božični koncert
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ŠTIRJE SKUPAJ ZARADI POMANJKANJA PAPIRJA
Cankarjeva založba je 70. obletnico praznovala z 

jubilejnimi izdajami knjig. Predstavili so sedmo izdajo 
zbirke Pesmi štirih slovite četverice Kajetana Koviča, Cirila 
Zlobca, Janeza Menarta in Toneta Pavčka, ki je prvič 
izšla leta 1953. Po Zlobčevih besedah je skupna zbirka 
štirih pesnikov nastala po naključju - zaradi pomanjkanja 
papirja. 

VEČ IN MANJ TURIZMA
V Sloveniji je bilo v letu 2014 evidentiranih 3,6 

odstotka več prihodov in 0,5 odstotka manj prenočitev 
turistov kot predlani. Pri tem so domači turisti ustvarili 
manj, tuji turisti pa več prihodov in nočitev. Tuji turisti so 
za rast poskrbeli tudi v decembru, je objavil državni stati-
stični urad.

ZA VEČ PTUJSKEGA LÜKA
Slovensko združenje za integrirano pridelavo zele-

njave nadaljuje aktivnosti za povečanje prepoznavnosti 
ptujskega lüka (čebule) z zaščiteno geografsko označbo. 
Ker Slovenija čebulo večinoma uvaža iz drugih držav, 
vidijo pri pridelavi čebule v Sloveniji velik potencial. Za 
zjokat'...

V Sloveniji je do sedaj zaščitenih 28 kmetijskih 
pridelkov oziroma živil: 11 je označenih z označbo 
porekla, 12 z geografsko označbo in 5 z zajamčeno 
tradicionalno posebnostjo. Med najbolj znanimi: ekstra 
deviško oljčno olje Slovenske Istre, kočevski gozdni med, 
piranska sol, kraški pršut, kranjska klobasa, idrijski žlikrofi, 
prekmurska gibanica.

KOSOVO IN SRBIJA
Srbski premier Aleksandar Vučić in njegov kosovski 

kolega Isa Mustafa naj bi v Bruslju nadaljevala pogovore 
za ureditev odnosov med Beogradom in Prištino. To so 
prvi pogovori ob posredovanju nove zunanjepolitične 
predstavnice unije Federice Mogherini. Po napovedih 
naj bi ocenili zgolj napredek, ki so ga dosegli v doseda-
njih krogih dialoga ter izmenjali stališča o tem, po kateri 
poti bi morali iti v prizadevanjih za ureditev odnosov. V 
zadnjih mesecih se Kosovo sooča tudi z odhodom svojih 
prebivalcev. Tako so oblasti samo v soboto na južni 
madžarski meji pridržale skoraj tisoč nezakonitih prise-
ljencev. 

ITALIJANSKI PREDSEDNIK
Italija je dobila novega predsednika. Za sedemletni 

mandat je prisegel 73-letni Sergio Mattarella, znan 
po svojem boju proti mafiji, doslej pa ustavni sodnik. 
Mattarella je prisegel na skupni seji spodnjega in 
zgodnjega doma parlamenta v Rimu, ob začetku slove-
snosti pa so tradicionalno zazveneli zvonovi palače 
Montecitorio, kjer je sedež poslanske zbornice. Prisege 
sta se udeležila tudi premier Matteo Renzi in vodja 
konservativne opozicije Silvio Berlusconi.

PRENIZKA VOLILNA UDELEŽBA
Referendum proti pravicam homoseksualcev, ki 

je v nedeljo potekal na Slovaškem, ni veljaven zaradi 
prenizke volilne udeležbe. Po uradnih podatkih je na 
volišča prišlo dobrih 21. odstotkov upravičencev. Za 
veljavnost bi se ga morala udeležiti več kot polovica. 
Pobudo za referendum je dalo Zavezništvo za družino, 
ki je blizu krajevni Cerkvi.V večinsko katoliški državi 
istospolni pari sicer pravic do poroke ali posvojitve otrok 
nimajo, a referendumska vprašanja so bila zastavljena 
tako, da bi jih onemogočala v prihodnje.

NAPOVEDUJEJO RAST
Iz Bruslja prihajajo dobre novice o gospodarski 

rasti Evropske unije. Napoved Evropske komisije pravi, 
da bodo letos prvič po letu 2007 vsa gospodarstva v 
povezavi pisala rast. Sloveniji Bruselj napoveduje 
1,8-odstotno, v naslednjem letu pa 2,3-odstotno rast 
BDP. Spodbujajo jo izvoz in naložbe z evropskimi 
sredstvi.

NI BILO GENOCIDA
Meddržavno sodišče v Haagu je v celoti zavrnilo 

tožbi za genocid od leta 1991 do leta 1995, ki sta ju 
ena proti drugi vložili Hrvaška in Srbija. Sodniki so poja-
snili, da Hrvaška ni uspela dokazati izrecnega namena 
Srbije, da izvede genocid nad Hrvati, niti Srbija ni 
prepričala sodišča, da je Hrvaška kršila konvencijo 
Združenih narodov o genocidu med operacijo Nevihta. 
Več kot 15 let po tožbi je najvišje sodišče Združenih 
narodov razsodilo, da so srbske sile in takratna Jugoslo-

DE VUELTA
Luego de las vaciones y el descanso, Eslovenia Libre 

regresa con las crónicas de lo acontecido en los centros 
eslovenos, comentarios desde Eslovenia, notas de interés 
general, deportes, cultura y claro está el panorama 
político de Eslovenia y un racconto de lo acontecido en 
la Argentina. ¿Tenés ganas de contar algo de lo que haces 
con tus compañeros o amigos en el centro esloveno? 
No te preocupes, no serás calificado por el profesor de 
lenguaje sino que serás el portavoz de por ejemplo: los 
entrenamientos, las reuniones de los viernes y domingos, 
los preparativos para la gran fiesta, etc. Así las fotos que 
circulan en facebook o instagram tendrán su epígrafe en 
este semanario. Envianos tus párrafos y foto a eslove-
niau@gmail.com. No te demores en escribirnos.

NUEVAMENTE PEDRO OPEKA
El misionero esloveno-argentino, el padre Pedro 

Opeka, ha sido propuesto nuevamente para el premio 
Nobel de la paz. Nuestros lectores conocen su enorme 
z humanitaria obra entre los más pobres y abandonados 
en la lejana isla de Madagascar. Donde antes sólo hubo 
basural y desesperación, hoy se levanta Akamasoa, la 
ciudad de los buenos amigos. Esperamos y rogamos 
que los jurados responsables entiendan el enorme valor 
humano y pacificador de su obra. (Pág. 1)

LIUBLIANA, CAPITAL DEL AGUA
En el Museo de la ciudad de Ljubljana, desde junio de 

este año hasta junio de 2016, prestarán especial atención 
al agua. En el centro de exposiciones presentarán a través 
de cuatro historias la importancia del agua para sobrevivir, 
su importancia en la mitología, el ciclo natural del agua 
y el agua en la ecología. Esta exposición será también un 
anuncio de Ljubljana como Capital Verde Europea 2016. 
En la capital Eslovena el agua es una de las más limpias y 
potables. Incluso es posible beber agua del grifo. (Pág. 2)

FIN DE CURSO
El ciclo lectivo 2014 llegó a su cierre en el curso de 

idioma esloveno Slomškova šola de Ramos Mejía el 6 de 
diciembre. En sus líneas el cronista menciona que en esta 
oportunidad los alumnos prepararon dos fragmentos de 
obras clásicas “Blancanieves” (los chicos más grandes) y 
“El patito feo” (los más pequeños). Ambos extractos estu-
vieron a cargo del director del Curso Marcelo Brula. Seis 
alumnos ya no serán de la partida el año 2015 porque … 
¡egresaron! (y ojalá ya se estén preparando para el ingreso 
al ‘Sredno’) al igual que la docente Anka Smole Kokalj 
que se despidió de las aulas. San Nicolás llegó justo a 
tiempo para repartir regalos a los niños. (Pág. 3)

LOS JÓVENES, ORGANIZADOS Y TRABAJANDO
Los delegados de cada centro esloveno - que habían 

sido elegidos para desempeñar dicha tarea representa-
tiva para el período 2015 - y otros jóvenes que participan 
con cargo o sin él, se reunieron en Pristava en el mes de 
diciembre próximo pasado para conformar la organiza-
ción central juvenil masculina y femenina. Antes de ir a 
la votación, se desarrolló la misa presidida por el párroco 
Franci Cukjati. ¿Estás interesado en saber quién asumió la 
responsabilidad en los centros eslovenos de San Martín, 
Carapachay, San Justo, Ramos Mejía, Lanús y Pristava, 
como así también los de la Organización Central? Hojeá 
y encontrá la lista con los cargos y nombres. A todos ellos 
muchos éxitos en el trabajo en equipo y la concreción de 
los proyectos. (Pág. 3)

CONCIERTO DE NAVIDAD
El 21 de diciembre de 2014 la Catedral Jesús Buen 

Pastor de San Martín acogió a los tres grupos corales que 
se desempeñan en el centro esloveno de dicha localidad, 
para su tradicional concierto navideño. La Prof. Lučka 
Marinñek Kastelic preparó un gran abanico de canciones 
para el Coro mixto, el grupo vocal Mučačas y el coro de 
niños. El público colmó la Catedral para asistir al pesebre 
viviente y a los villancicos que reconfortan el alma. (Pág. 4)

vanska ljudska armada nedvomno storile vojne zločine 
in sicer zaradi ustrahovanja hrvaškega prebivalstva in 
etničnega čiščenja določenih območij, ki so jih name-
ravali priključiti Srbiji. Skratka, imeli so politični načrt za 
nasilni pregon. Da bi potrdili genocid, haaško sodišče 
poudarja, da je treba nedvoumno dokazati zločine, ki 
jih določa konvencija Združenih narodov. Tak je hrvaški 
primer. Po drugi strani pa je Srbija trdila, da je Hrvaška 
med operacijo Nevihta leta 1995 zagrešila genocid nad 
njenim prebivalstvom. Iz Hrvaške je bilo pregnanih 
več kot 200 tisoč Srbov. Tudi v tem primeru je sodišče 
ugotovilo, da so se zgodili zločini nad Srbi med opera-
cijo Nevihta, a razsežnosti genocida ni bilo.

NOVA VLADA, NOVI NAČRTI
Grška vlada želi, v pogajanjih z evropskimi posojilo-

dajalci, doseči dogovor o začasnem financiranju, preden 
bo predstavila dolgoročen načrt za vnovična pogajanja 
o odplačilu dolga. Ta naj bi vključeval tudi 1,9 milijarde 
evrov iz naslova obresti, ki jih je odkupila Evropska 
centralna banka. Ta tako imenovani »premostitveni 
program« naj bi trajal do 1. junija. Po njem naj bi ECB 
Atenam še naprej zagotavljala sredstva pod ugodnimi 
pogoji.

PISALI SMO PRED 50 LETI RESUMEN DE ESTA EDICIONNOVICE IZ SLOVENIJE

PO SVETU

PISALI SMO…
…
Naša narodna dolžnost je, da letos, ob 20-letnici 

vetrinjske tragedije in zverinskega pokola 12.000 
protikomunističnih borcev - članov Slovenske 
narodne vojske - postavimo tem borcem v Buenos 
Airesu spomenik v obliki bronaste plošče, ki se bo 
vzidala na častno mesto v Slovenski hiši v Buenos 
Airesu.

Vabimo vse Slovence in Slovenke, da sodelujejo 
pri tej pietetni akciji. Naj bo ta spominska plošča 
izraz velike hvaležnosti nas vseh, ki živimo v svobodi 
- vsem tistim, ki so dali svoja življenja v borbi zoper 
brezbožni in nečloveški komunizem. Želimo, da bi 
pri pokritju stroškov te plošče vsi sodelovali vsaj z 
majhnim darom, da bi na ta način bila plošča darilo 
vseh zavednih Slovencev in Slovenk v tujini, pa tudi 
onih doma, ki trpijo v zasužnjeni domovini in jim je 
onemogočeno izraziti na zunaj spoštovanje do vseh 
naših mrtvih junakov.

…

SLOVENCI V ARGENTINI
Družabna prireditev Duhovnega življenja. 

Napovedana je bila za nedeljo dne 7. februarja na 
slovenski pristavi v Moronu. Začela se je dopoldne 
s sv. mašo za umrle in žive naročnike DŽ in dobro-
tnike te verske revije. Imel jo je g. direktor Anton 
Orehar, ki je v pridigi tudi govoril o pomembnosti 
slovenskega tiska v izseljenstvu za versko in narodno 
ohranitev rojakov. …

Slovenska vas. Občni zbor Sociedad de 
Fomento. V nedeljo 31. januarja je bil 12. redni 
občni zbor Sociedad de Fomento, ki mu nekateri, 
dasi ne popolnoma posrečeno, pravijo Olepševalno 
društvo. …

Pri volitvah so bili izvoljeni gg. Ignacij Glinšek, 
predsednik; Slavko Reven, podpredsednik; Andrej 
Goljevšček, tajnik; Franc Koprivnikar, podtajnik; 
Stane Kunc, blagajnik; Janez Lužovec, podblagajnik; 
rev. Janez Petek, Franc Papler, Stane Jemec, Andrej 
Bole, Franc Zabukovec in Jože Hočevar, odbor-
niki, ter Jože Čampa in Martin Miklič preglednika 
računov. …

(Svobodna Slovenija, 11. februarja 1965 - Št. 6)

Fundador: MILOŠ STARE / Director: Antonio Mizerit / Propietario: 
Asociación Civil Eslovenia Unida / Presidente: Franci Znidar / Re-
dacción y Administración: RAMON L. FALCON 4158 - C1407GSR 
BUENOS AIRES - ARGENTINA Tel.: (54-11) 4636-0841 / 4636-
2421 (fax) / e-mail: esloveniau@sinectis.com.ar in esloveniau@
gmail.com. Za Društvo ZS: Franci Žnidar / Urednik: Tone Mizerit
Sodelovali so še: Gregor Batagelj (dopisnik v Sloveniji), Marta 
Petelin in  Jože Horn, Marko Kremžar, Metka Mizerit, Alenka 
Prijatelj, Luciana Skubic in Marta Jenko Škulj.
Mediji: STA, Radio Ognjišče, Družina in Časnik.si.

SVOBODNA SLOVENIJA / ESLOVENIA LIBRE
Naročnina Svobodne Slovenije: Za Argentino, $ 820.-; pri pošilja-
nju po pošti: sivi papir, $ 1120.-; beli papir $ 1270.-; Bariloche; 
$ 950.-; obmejne države Argentine, 260.- US dol.; ostale države 
Amerike, 290.- US dol.; ostale države po svetu, 320.- US dol.; vse 
za pošiljanje z letalsko pošto. Z navadno pošto, 210.- US dol. za vse 
države. Dolg za letnike v zaostanku se plača po ceni naročnine teko-
čega leta. Svobodna Slovenija izhaja s podporo Urada za Slovence 
v zamejstvu in po svetu RS.
Čeke: V Argentini na ime ,,Asociación Civil Eslovenia Unida”, v 
inozemstvu (bančne čeke, ne osebne) na ime ,,Antonio Mizerit”. 
Oblikovanje in tisk: TALLERES GRÁFICOS VILKO S.R.L. / California 
2750-C1289ABJ Buenos Aires-Argentina / Tel.: (54-11) 4301-5040 / 
E-mail: info@vilko.com.ar
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MALI OGLASI
TURIZEM

TURISMO BLED
EVT Leg. 12618
Dis. 2089
de Lucía Bogataj
Monseñor Marcón 3317 B, San Justo 

Tel. 4441-1264/1265
GREGOR BATAGELJ, turistični vo-
dnik v Sloveniji. Slovenski/španski 
jezik. Mob.: +386-(0)31-567-098. 
E-naslov: mgbatagelj@gmail.com

ZOBOZDRAVNIKI
Dr. Damijana Sparhakl - Zoboz-
dravnica - Splošna odontologjia - 
Belgrano 123, 6. nadstr. "4" - Ramos 
Mejía - Tel.: 4464-0474.

ADVOKATI
Dobovšek - odvetniki
Somellera 5507 - C1439AAO - Capi-
tal Federal - Tel/Fax 54-11-4602-7386
E-mail:estudio@estudiodobovsek.
com.ar 
Dr. Marjana Poznič - Odvetnica - 
Uradna prevajalka za slovenski jezik. 
Lavalle 1290, pis. 402 - Tel. 4382-
1148 / 15-4088-5844 - mariana.po-
znic@gmail.com
Dra. Ana C. Farreras de Kocar - – 
Sucesiones - Contratos - Familia – Co-
mercial - Laboral - Civil – Jubilaciones 
- Pensiones. Martes y jueves de 16 a 
19 hs. Avellaneda 174 1º Piso /(1704) 
Ramos Mejía, Buenos Aires. Tel.: 
4469-2318 Cel: 15-6447-9683 e-
-mail: farrerasanac_te@yahoo.com.ar

GASTRONOMIJA
od torka 
do vključ-
no sobote 
od 19. ure 

naprej. Praznovanja, obletnice, sre-
čanja. Cene ugodne, pristna domača 
hrana in kvalitetna postrežba. Rezer-
vacije: 4658 4158. Avellaneda 450, 
Ramos Mejía, Buenos Aires.

Planika catering - Ani Rode
Slovensko in mednarodno pecivo 
po naročilu - Tel.: 4655-4422 ali 15-
4073-3495

VERA WINES - VINOTEKA
Prodaja domačih in uvoženih vin in 
penin. Poroke, praznovanja, podjetni-
ška darila. Tel.: 4342-4112; Cel.: 15-
3941-0078 - info@verawines.com.
ar - Av. de Mayo 769, CABA. Od po-
nedeljka do petka od 11.30 do 19.30 
ure, v sobotah pa od 10-18.ure.

POSREDOVANJA
PATAGONIA Storitve

María Cristina Breznikar Rant s.p.
Vaš kontakt v Sloveniji. Osebna po-
tovanja. Vzpostavimo stik med so-
rodniki. Pokojninski postopki, naje-
mnine in več drugih storitev. E-mail: 
patagonia.storitve@yahoo.com

OSEBNE NOVICE

SLOVENCI IN ŠPORTOBVESTILA

»V nebesih sem doma, od tega ne sveta,
nebes se veselim, tja priti si želim!«

Vedno nam bo ostal v spominu naš dragi prijatelj

Carlos Cepeda
ki je zaspal v Gospodu 13. januarja 2015.

Kuhinjska skupina Slomškovega doma

Veselo bom daroval v njegovem svetišču,
pel in igral bom Gospodu.

(Ps. 26, 4 IN 6)

Sporočamo žalostno vest, da se je 23. decembra 2014, v 90. 
letu, preselil h Gospodarju življenja, naš dragi oče, ded, praded, 
brat, svak in stric

Janez Starič
Kakor mu je bil vedno na prvem mestu Bog in služba božja, naj mu 

On dodeli mesto v zboru svojih zvestih!
Iskreno se zahvaljujemo č.č. g.g. Matiju Borštnarju in Janezu Pintarju 

za evharistično oskrbo, ter č.g. Francu Himmelreichu za daritev svete 
maše in blagoslov ob krsti, in vsem, ki ste ga prišli kropit in se s petjem 
poslovili od njega.

Žalujoči:
hčerke: Anči, Rezi in Helena;
sinova: Janko in France;
brat Lojze;
sestra Nadi;
vnuki, pravnuki, zeta, snaha, svaki in nečaki ter nečakinje;
družine: Starič, Smolič, Stepec, Kokalj, Caputo, Madeira, Kopač, 

Kočar in Petek.

Šentjakob, Trebnje, Montreal, Buenos Aires, Bariloche, Argentina.

46. TRADICIONALNA TOMBOLA NA PRISTAVI
v nedeljo, 8. marca ob 16.30 uri

Pričakujemo vas !

SREDA, 4. marca:
Prva učiteljska seja bo ob 19,30 v Slovenski hiši.  
Od 6. do 8. marca:
Duhovne vaje za mladino, od 18. leta dalje.
SOBOTA, 14. marca:
Sprejemni izpiti Srednješolskega tečaja RMB, za 1. 

letnik ob 15. uri, v Slovenski hiši.
SOBOPTA, 21. marca:
Na Srednješolskem tečaju RMB, popravni izpiti, 

vpisovanje in začetna sv. maša, v Slovenski hiši.

Nasvidenje 26. februarja
Zaradi državnih praznikov, prihodnji teden 

Svobodna Slovenija ne more iziti. Naslednja 
številka bo tiskana z datumom 26. februarja.

Smrt
Umrli so v Castelarju, Ivan Starič (90); v Ramos Mejíi 

Carlos Cepeda (59); v Ramos Mejíi Ida Erjavec roj. Košir 
(96); v San Justu Janez Marinčič (89). Naj počivajo v 
miru!

SKAKALNI USPEHI
Slovenski smučarski skakalci Jurij 

Tepeš, Nejc Dežman, Jernej Damjan in 
Peter Prevc (foto) so zmagovalci ekipne 
tekme za svetovni pokal v nemškem 
Willingenu. Drugo mesto so osvojili olim-
pijski prvaki Nemci, ki so za Slovenci 
(957,9) zaostali za 26,2 točke, tretje pa 
Norvežani z zaostankom 41,4 točke. 

Dan prej si je Prevc obesil še osebno 
kolajno za drugo mesto v individualnih 
skokih. 

Špela Rogelj je osvojila tretje mesto 
na tekmi svetovnega pokala smučar-
skih skakalk v avstrijskem Hinzenbachu. 
Zmagala je Nemka Carina Vogt pred 
Avstrijko Danielo Iraschko-Stolz. 

KRHIN V ŠPANIJO
Slovenski nogometaš Rene Krhin 

bo kariero nadaljeval v Španiji. Njegov 
klub Inter ga je namreč do konca sezone 
posodil španskemu prvoligašu Cordobi. 
Novico o prihodu 24-letnega slovenskega 

vezista z izkušnjami pri Interju in Bologni 
je na spletni strani potrdil tudi španski 
klub, ki pa se trenutno bori na repu 
lestvice in mu grozi izpad iz lige.

ŽE DVANAJST MEDALJ NA DESKI
Slovenski deskar Žan Košir je v para-

lelnem veleslalomu svetovnega pokala na 
Rogli osvojil tretje mesto. Zmagal je Rus 
Vic Wild pred Italijanom Mirkom Felicet-
tijem. Košir, svetovni podprvak iz Kreisch-
berga, je v malem finalu ugnal Švicarja 
Kasparja Flütscha za 52 stotink in prišel 
do svoje 12. uvrstitve na zmagovalne 
stopničke v svetovnem pokalu.

SOLIDEN NASTOP ROKOMETAŠEV
Slovenska rokometna reprezentanca je 

na svetovnem prvenstvu v Dohi po izpadu  
iz kroga najboljših in izgubljenih tekmah 
z Danci in Nemci osvojila končno osmo 
mesto. Slovenski reprezentant Dragan 
Gajić pa bil izbran za najboljšega strelca 
letošnjega svetovnega prvenstva.

TRIKRAT PREVC
S loven i j a  j e  na 

ol impijskem fest ivalu 
evropske mladine, ki 
poteka v Avstriji in Liech-
tensteinu osvojila prvo 
kolajno. Domen Prevc 
je na tekmi smučarskih 
skakalcev osvojil drugo 
mesto, po prvi seriji je 
bil tretji. Po Petru Prevcu 
in Cenetu Prevcu, ki sta 
v preteklosti zmagala 
na olimpijskem festivalu 
evropske mladine, je 
Domen še tretji izmed 
bratov Prevc, ki je osvojil 
kolajno na omenjenem 
tekmovanju.Jurij Tepeš, Nejc Dežman, Jernej Damjan in Peter Prevc

POPISOVANJE PTIC

»Najbolj organiziran popis v Sloveniji«
Ste vedeli, da vsak tretji konec tedna v januarju v Sloveniji poteka letno štetje vodnih 

ptic? Gre za sistematičen popis, ki ga na sončni strani Alp izvajajo že od leta 1997. 
Soboška Kamenšnica je območje, ki je pozimi zelo pomembno zaradi vodnih ptic. 

Te se tam ustavijo na selitveni poti ali celo prezimijo. Opazovalci ptic se v tem letnem 
času zgrnejo na Bakovsko gramoznico, kjer Soboška Kamenšnica običajno ne zamrzne 
kot vodne površine v njeni okolici.

»V tem letnem času lahko opazujemo med 10 in 17 različnimi vrstami vodnih ptic, 
kot so liske, sivke, čopaste črnice, čopaste ponirke, kormorane, zelenonoge tukalice, 
vodomce, velike bele čaplje, sive čaplje in podobno,« je pojasnil Gregor Domanjko, 
predsednik Pomurske sekcije Društva za opazovanje in proučevanje ptic Slovenije. 
Nadaljeval je, da so v zadnjih dveh letih v Soboški Kamenšnici našteli več kot 47 
različnih vodnih vrst ptic, zaradi česar se to območje po njegovem mnenju uvršča med 
najpomembnejša vodna telesa v severovzhodni Sloveniji. Dodal je še, da je poleti tam 
precej manj vodnih vrst. 

Ptice opazujejo predvsem zato, da ugotovijo, do kakšnih konfliktov bi na Kamen-
šnici lahko prišlo ali prihaja v tem letnem času. »Osebno in člani društva DOPPS bi radi, 
da območje še naprej ostane zanimivo za vodne vrste, ki naselijo okoliško območje, in 
da bi z vsemi uporabniki tega prostora sklenili nekakšen kompromis, kje lahko ribiči 
spuščajo električne čolne, kje se lahko čolnarji vozijo in podobno,« je dejal Domanjko. 

Januarja običajno poteka štetje vodnih ptic, in sicer vsaki tretji konec tedna v 
mesecu. »Gre za najbolj sistematičen in organiziran popis v Sloveniji. Poteka od leta 
1997,« je pojasnil Domanjko in dodal, da štetje ptic poteka na vseh vodnih površinah v 
Sloveniji - od slovenske obale do voda v severovzhodni Sloveniji. 

R A Z S T A V A 
VORŠIČ, Vladimir-VORŠIČ, Lučka

IZRAZI MOJE DUŠE
Otvoritev: torek, 24. februar

ob 18.30 uri. 

Od ponedeljka do petka do 24. aprila
od 10. do 13. ure in od 14. do 16. ure
Kraj: Veleposlaništvo
Republike Slovenije

Av. Santa Fe 846, 6. nadstr. CABA


